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گالريهما

متاخرتري��ن آث��ار آرم��ان اس��تپانيان در 
گالري هما به نمايش درمي آيد. اين مجموعه 
ش��امل 12 قطعه از عكس هايي است كه اين 
هنرمند در دو س��ال گذش��ته خل��ق كرده و 
عموم��اً مضامين آييني فرهنگي از گذش��ته 
و ح��ال از س��نت و تجدد را درب��ر مي گيرد. 
اس��تپانيان از جمله عكاس��ان ايراني است كه 
در س��ال هاي اخير نمايش ه��اي برون مرزي 
او بي��ش از رخداده��اي داخل��ي وي ب��وده 
اس��ت و در س��ال هاي 2010 و 2011 بيش 
از هف��ت نمايش بين الملل��ي را در بريتانيا و 
خاورميانه تجربه كرده و هفته آينده همزمان 
ب��ا اين نمايش در تهران آثاري از او در ش��هر 
كازابلانكا رونمايي مي شود. آندرافيتزپاتريك از 
كلكتورهاي آثار خاورميانه اي و استاد دانشگاه 
ات��اوا در مقدم��ه لايت باكس ه��اي حاضر در 
گالري هما مي نويس��د: »كارهاي اس��تپانيان 
بايد همچون معمايي رمزگش��ايي شوند. اين 
آث��ار دربردارنده قطع��ات تصويري رمزآلودي 
هستند كه به راحتي به نوشتار درنمي آيند. اين 
گونه است كه امضاي استپانيان را مي توان در 
وراي زيبايي شناسي ظريف، در تجليل دائمي 
زيبايي كلاس��يك زنانه و ح��س طنز ذاتي و                                                                                         
درونگرايانه او ش��ناخت.« برخي آثار مجموعه 
حاضر در گالري هما پس از اين براي نمايش به 
كانادا منتقل خواهد شد. اين نمايشگاه از 2 تا 
13 ارديبهشت 1390 در گالري هما رودرروي 

مخاطبان قرار خواهد گرفت. 
  

گالريطراحانآزاد

نمايشگاه نقاش��ي هاي »فرشيد ملكي« با 
عنوان »تعليق« عصر جمعه، دوم ارديبهشت 
در گال��ري طراحان آزاد گش��ايش يافت. در 
اين نمايش��گاه 19 اثر ميكس مديا در س��ايز 
70×100 به معرض تماش��ا گذاشته شده اند. 
اي��ن آثار همگي فيگوراتي��و بوده و با تكنيك 
ميكس مديا روي مقوا خلق شده اند. ملكي در 
ارائه اين آثار از مركب خوشنويسي، ماژيك هاي 
رنگ��ي، اكريلي��ك و نمدهايي ك��ه به صورت 
دس��ته اي به هم متصلند، بهره گرفته اس��ت. 
او در خلق آث��ارش به دنبال بيان هويت ملي 
و فرهنگي نيس��ت و در اين دوره بيشتر خود 
را به نقاشاني با كارهاي بازنمايانه و فيگوراتيو 
غرب نزديك مي بيند. فرش��يد ملكي تاكنون 
14 نمايشگاه انفرادي در گالري هاي گلستان، 
آريا، 7 ثمر، طراحان آزاد، تالار قندريز، انستيتو 
گوت��ه، گالريB 21 در دوبي و...  برگزار كرده 
و در نمايش��گاه هاي متعدد گروهي در داخل 
و خ��ارج كش��ور از جمله امريكا، ارمنس��تان، 
انگلس��تان و عربس��تان حضور داش��ته است. 
آث��ار ملكي تا تاريخ 14 ارديبهش��ت به روي 
ديوار نگارخان��ه طراحان آزاد واقع در ميدان  
فاطمي، ميدان گلها، ميدان سلماس، شماره 

5  آويخته شده اند.
  

موزههنرهايمعاصر

نمايش منتخبي از آثار ايراني گنجينه موزه 
هنرهاي معاصر تهران با موضوع »نوروز، بهار و 
طبيعت« از هنرمندان پيشكس��وت از روز دوم 
فروردين م��اه در موزه هنره��اي معاصر تهران 
افتتاح ش��د و ب��ه علت تقاضاي دانش��جويان 
و هنرجوي��ان رش��ته هاي هنري ت��ا پانزدهم 
ارديبهش��ت ماه ادامه دارد. در اين نمايش��گاه 
100 اث��ر از 58 هنرمند ايراني در رش��ته هاي 
نقاشي،  نقاش��ي خط، خوشنويسي، نگارگري، 
سفال و سراميك و عكاسي از هنرمندان سهراب 
سپهري، محمدعلي ترقي جاه، جعفر روحبخش، 
حس��ين كاظمي، ناصر پلنگ��ي، كاظم چليپا، 
محمدباقر آقاميري، حس��ين محجوبي، داود و 
يعق��وب امداديان، جواد حميدي، جعفر پتگر، 
ابوالقاسم سعيدي، فرامرز پيلارام، رضا شهابي، 
علي محم��د حيدريان، حس��ين زن��ده رودي، 
رضا ماف��ي، محمد احصايي، جليل رس��ولي، 
نصرالله افج��ه اي، جعفر نجيبي، ژيلا كامياب، 
عشرت س��يروس و... به نمايش درآمده است. 
علاقه مندان براي بازديد مي توانند همه روزه به 
جز جمعه ها از ساعت 10 صبح تا 7 بعدازظهر 
به موزه هنرهاي معاصر تهران واقع در خيابان 
كارگر شمالي، جنب پارك لاله مراجعه كنند.

تجسمي

حتي اگر علاقه اي به نقاشي نداشته باشيد، حتماً 
اس�م كمال الملك )محمد غفاري( يا فيلمش را به 
كارگرداني علي حاتم�ي ديده ايد. حالا فكر كنيد 
خبر مي رسد كه يكي از خاندان او نمايشگاهي در 
گالري گلس�تان برپا كرده است. احتمالاً شما هم 
كنجكاو مي شويد كه يكسري برويد و ببينيد چه 
خبر است. شهرزاد غفاري در خانواده اي متولد شده 
كه هنر در آن جايگاه ويژه اي داشته است و فارغ از 
موروثي بودن، علاقه شخصي به نقاشي راه را براي 
پيشرفت او هموار كرده است. تا آنجا كه او حالا و در 
38 سالگي به سبك و سياق مورد علاقه اش رسيده 
و آثاري را تحت عنوان نقاش�ي خط خلق كرده تا 
مخاطبان�ش ضمن حظ بصر، اندكي تامل كنند و با 
واژگاني كه روي بوم نقش بسته اند، به درك متقابلي 
از آنچه مدنظر نقاش بوده است، برسند. تابلوهايي 
با مضاميني چون »عشق كار پهلوانان است«، »نور 
ش�دم«، »درياب مرا ساقي«، »بي پا و سر برقصا«، 
»بندها بش�كن«، »ديوانه دل است«، »ميان خونم 

و ترسم« و...
شهرزاد غفاري پس از سال ها اقامت در فرانسه،  
مالزي و كانادا به ايران بازگش�ته است تا نخستين 
نمايشگاه انفرادي خود را در تهران برپا كند. در اين 
نمايشگاه 14 اثر از آثار يك سال اخير اين هنرمند 
ارائه ش�ده است كه با تكنيك اكريليك و تركيب 

مواد خلق شده اند. 
---

- شما در خانواده هنرمندي به دنيا آمديد و بزرگ 
ش�ديد. تا چه اندازه سبك و س�ياق نقاشي افراد 
خاندان غفاري در ش�يوه كار ش�ما تاثير داشته و 

چقدر دنباله  روي آنها بوديد؟
خان��دان غف��اري بزرگان��ي چ��ون كمال المل��ك و 
صنيع الملك را داش��ته اس��ت و علاوه بر اينها نقاش��ان 
ديگري هم بودند كه البته به اندازه اين دو نفر ش��هرت 
نداشتند. من از كودكي به نقاشي علاقه داشتم و حضور 
در چنين خانواده اي شرايط را براي من فراهم كرد تا بتوانم 
نقاشي را ادامه بدهم. اين تشويق ها و علاقه شخصي من به 

هنر باعث شد در دانشگاه هم گرافيك بخوانم.
- با توجه به اينكه خانواده ش�ما اهل هنر بودند و 
خودت�ان هم علاقه مند بودي�د و از دوران كودكي 
نقاش�ي مي كش�يديد، چه س�بك هايي را در اين 

مدت كار كرديد؟
من س��بك هاي مختلفي را كار كردم، اما روي سبك 
رئال تمركز بيش��تري داش��تم كه س��بك كمال الملك 
هم محس��وب مي ش��ود. پدربزرگم تعري��ف مي كرد كه 
كمال الملك به رس��توراني در پاريس مي رود، زماني كه 
صورتحساب را در بشقابي برايش مي آورند، او طرحي از 
اسكناس را آنقدر طبيعي روي بشقاب مي كشد كه گارسون 
متوجه نمي شود و بشقاب را مي برد! من هم هميشه دوست 
داش��تم قدرتم را در واقعي كشيدن اشيا نشان دهم. در 
كلاس هاي آيدين آغداشلو كه شركت مي كردم، اسكناس 
را مچاله مي كردند و از ما مي خواس��تند آن را بكش��يم. 
من چون گرافيك خواندم، در شركت هاي گرافيكي كار 
مي كردم اما بايد چارچوب هايي را رعايت كنيد تا مشتري 
راضي ش��ود. اما در نقاش��ي، شما هستيد و نقاشي شما. 
ساعت هايي كه نقاشي مي كنم براي من مانند مديتيشن 
است. البته خيلي خوشحالم كه به جاي نقاشي گرافيك 
خواندم، چون گرافيك بس��يار وسيع است. در گرافيك 
شما بايد نقاش، طراح، عكاس و حتي مجسمه ساز خوبي 
باشيد. ولي در نهايت من پس از رئال، به كارهاي ونگوگ 
علاقه پيدا كردم به ويژه رنگ ها و درخشش آنها و ضرب 
قلم هاي وحشي او برايم بسيار جذاب بود. من سال ها به 
همين روش كار كردم تا اينكه به دنبال راه ديگري رفتم 

و به اينجا رسيدم. 
- خب چطور از رئال به »اينجا« رسيديد؟

من پس از پشت سر گذاشتن رئال، دوره اي كار نكردم. 

رئال بسيار محدود است. در اين سبك قدرت طلبي نهفته 
است و نقاش دوست دارد نشان دهد چقدر تواناست اما 
جايي براي بروز احساسات ندارد. من به دنبال سبكي بودم 
كه بتوانم احساساتم را بيان كنم، در نتيجه اين شيوه از 
كار را برگزيدم. اين سبك ساده اي است يا من آن را ساده 
مي بينم. من خودم را مي بينم، احساسم را و يك بوم خالي؛ 
و احساسم را روي بوم پياده مي كنم. در تابلوهاي من به 
غي��ر از رنگ و تركيب بن��دي، كلمات هم حضور دارند و 
من از همه اين ابزار براي بيان احساسم استفاده مي كنم. 
زمينه بيش��تر كارهاي من تيره است. دوست دارم از دل 

تيرگي روشنايي را بيرون بكشم. 
- چه نيازي به استفاده از كلمات است؟

كلم��ات براي من مانند رنگ، صرفاً ابزاري براي بيان 
احساسم است. كار مي تواند از نظر بصري بسيار گيرا باشد، 
اما من مي خواهم كارهايم يك وجه ديگري هم داش��ته 
باشند. دوست دارم با بازي كلمات، مخاطب به دنبال رمز 
و راز اثر بگ��ردد، چون كلمات گاهي خوانا و در مواردي 
ناخواناست. مي خواهم بيننده پس از گذر از وجه بصري 
اثر، كمي بيشتر مقابل تابلو بايستد و ببيند من به عنوان 
نقاش مي خواهم چه چيزي را به او بگويم. من روي اين 
قضيه تاكيد زيادي دارم كه مخاطب علاوه بر مكث بصري، 

مكث معنوي هم داشته باشد.
- خب اس�تفاده از كلمات در واقع نوعي كد دادن 
به مخاطب است و اين وجه رازگونه بودن اثر را كه 

به آن اشاره كرديد، كمرنگ نمي كند؟
بله! اما من مي خواهم روي احساس��ي كه از تابلو به 
بيننده منتقل مي ش��ود، كنترل داشته باشم. در آبستره 
ممكن اس��ت هر كسي برداشت خود را داشته باشد. اما 
من مي خواهم كنترلي روي پيغامي كه مي دهم داش��ته 
باشم و اين كار با استفاده از كلمات امكان پذير است. من 
قصه را به دس��ت بيننده نمي سپارم، بلكه تا حدي آن را 

برايش تعريف مي كنم.
- ش�ما دوست داريد قصه گو باشيد، يا استفاده از 
كلمات و كد دادن به اين دليل است كه شايد بيننده 

درك درستي از اثر نداشته باشد؟
نمي دانم. من فقط مي خواهم مخاطب حسي را كه من 

هنگام كشيدن تابلو داشتم، تجربه كند. 
- در گذش�ته ش�ايد به اين ش�كل، خط و نقاشي 
در هم آميخته نش�ده بود و اين دو هنر به ش�كل 
جداگانه اي عرضه مي شد. شما كه نقاشي را از رئال 
شروع كرديد، از چه زماني احساس كرديد در آثار 

شما اين دو بايد كنار هم قرار بگيرند؟
اين اتفاق كاملًا حسي بوده است. شعري كه انتخاب 
مي كنم ي��ا تك كلمه اي كه روي بوم مي نويس��م، تماماً 
ريش��ه هاي معن��وي دارد. به نظر من خ��ط نمي تواند از 
عرفان جدا باشد. خط در دوره اي بسيار مقدس بود چون 
آيات قرآني با آن نوشته مي شد، در نتيجه خط و عرفان 
هيچ گاه از هم دور نبودند. من به خاطر اينكه اس��تفاده 
از خط در نقاشي مد شده، به دنبال آن نرفتم. خط براي 
من ابزاري اس��ت كه با آن بتوانم حال و هواي عرفاني را 
بيان كنم چون خط با من خيلي مي تواند ارتباط برقرار 
كند. شعرهايي كه من انتخاب مي كنم بيشتر متعلق به 
مولاناست، چون هيجان خاصي در آنهاست و آنچنان آدمي 
را در خود غرق مي كند كه حتي خط هم به وجد مي آيد!
- به نظر مي رسد مباحث عرفاني براي شما جذاب 
اس�ت. از چ�ه زماني تصميم گرفتي�د موضوعات 
عرفاني را چاشني كار خود كنيد و روي بوم بياوريد؟

انس��ان در طول زندگي تاثيرات زي��ادي از خانواده و 
حتي محيط مي گيرد. در خاندان غفاري علاوه بر نقاش، 
عارف و شاعر و صوفي هم بوده است. پدر بزرگم كتاب هاي 
زيادي درباره عرفان و انس��ان كامل و صوفي گري ايراني 
نوشته است و مادربزرگم شعرهاي عارفانه اي دارد. تمام 
اين گرايش ها در من هم وجود دارد، ضمن اينكه علاقه 
شخصي هم به اين موضوعات دارم. از يك جايي به بعد 

اين احساس و عرفان با نقاشي هاي من درآميخت. 
- پيش از شما كساني بوده و هستند كه نقاشي خط 
كار مي كنند. شما تاثيري از آنها نگرفتيد؟ البته اين 
به معناي كپي كاري نيست. مي خواهم بدانم جذب 
كار آنها نشديد كه بخواهيد آن راه را به شيوه خود 

دنبال كنيد؟
اين شيوه براي من اصلًا قراردادي نبوده است. همان 
طور كه قبلاً هم گفتم من سال ها نقاشي نكردم و پس از 
مدت ها به يكباره احساس��ي در من پديد آمد كه مجدداً 
به دنبال نقاش��ي رفتم اما نمي خواس��تم خيلي جدي و 
مستمر كار كنم، مي خواهم تا زماني كه اين احساس در 
من هس��ت، نقاشي كنم و زماني كه به اين نتيجه برسم 
احساسم ديگر واقعي نيست و به سمت بازار گرايش پيدا 
كرده است، نقاشي را كنار مي گذارم چون من با احساس 
خودم بس��يار صميمي هس��تم و اگر اي��ن حس در من 
كمرنگ ش��ود ديگر قادر به كار كردن نخواهم بود. من 
براي دل خودم كار مي كنم و نمي خواهم خودم را درگير 
بحث فروش و قيمت و... كنم. من دوس��ت دارم با عشق 

مي توانيم نقاش��ي هاي شهرزاد غفاري را 
نقاش��ي خط بدانيم يا يك اثر انتزاعي بدانيم  
ي��ا آن را يك اثر ميني ماليس��تي نامگذاري 
كني��م اما من به ش��خصه با س��نجاق كردن 
يك اثر هنري به يك س��بك موافق نيستم و 
هيچ وقت دوس��ت نداشته ام اثر هنري را در 
يك چارچوب قرار دهم. اثر يا هنري اس��ت 
يا نيس��ت. آثار ش��هرزاد غف��اري هنري اند. 
آنه��ا آثاري ان��د داراي تركيب بن��دي محكم 
و منس��جم. در اين آثار رنگ ه��ا هماهنگي 
قلم موي��ش  دارن��د. ضربه ه��اي  دلپذي��ري 
پرش��ورند. چيزي كه آثار شهرزاد غفاري را 
ب��ه اين اندازه جذاب مي كند همين ش��ور و 
حالي اس��ت كه رنگ بن��دي و تركيب بندي 
درس��تي هم دارند. به خوبي معلوم است كه 
نقاش هنرمن��د هنگام وارد كردن ضربه هاي 
قلم موي��ش بر بوم پر از ش��ور و ش��وق بوده 
اس��ت، پر از شيدايي و دلدادگي، پر از عشق 
به نقاشي كردن.  حال و هواي نقاش به خوبي 
به بيننده منتقل مي شود و به هنگام تماشاي 
اين آثار ضرباهنگ كلام هايي كه بر بوم نقش 

بس��ته اند، بيننده را به وجد مي آورد.
ش��هرزاد غف��اري در مدت زمان��ي كوتاه 
بسيار پيش رفته اس��ت آنچنان كه توانسته 
نظ��ر مجموعه دارهاي مهم داخل و خارج از 
كش��ور را به خود جل��ب كند، به صورتي كه 
ه��ر كدام از آنه��ا چندين و چند تا از آثار او 
را در مجموعه خصوصي ش��ان دارند. من به 
عن��وان يك گالري دار كه دو دهه اس��ت در 
اي��ن حيطه فعالي��ت مي كنم معتق��دم او تا 
چند سال ديگر يكي از مطرح ترين نقاش هاي 

ايران خواهد بود. 
اگ��ر اي��ن گفت��ه م��را دور از فروتن��ي 
نداني��د، مي توانم ادعا كن��م كه اغلب اوقات 

پيش بيني هايم درس��ت از آب درآمده اند.
پس بنشينيم به تماشا...

  
نگاهي به نقاشي خط هاي شهرزاد 

غفاري
تجليتصوفمولانا

زه�را فريدني اخوان*: ش��هرزاد غفاري 
از 12 س��الگي علاقه اش را به هنر و نقاش��ي 

نش��ان داد و از همان زمان به صورت جدي 
اين هنر را دنب��ال كرد. او از خاندان غفاري 
و از تب��ار صنيع الدوله غفاري و كمال الملك 
غفاري است. و س��نت ديرينه خانواده را كه 

قدمتي 150 س��اله دارد،  ادامه داد.
نقاش��ي خط هاي شهرزاد غفاري آميخته 
به فلس��فه اي روحاني اس��ت و كارهاي او 
تجلي تصوف مولاناس��ت و تركيبي اس��ت 
از عميق ترين غرايز ش��خصي برگرفته شده 
از روح پيش��ينيانش؛  كمال الملك غفاري و 
صنيع الدول��ه غفاري،  دو تن از نام آورترين 
هنرمن��دان ايران��ي. در كارهاي ش��هرزاد 
غف��اري كلمه ه��ا،  همچ��ون اس��تعاره هاي 
مولانا بر زمينه نقاش��ي هاي او ش��ناورند و 
فرمي تجويدي ب��ه خود گرفته اند. هنرمند 
از بينن��ده دع��وت مي كند از احساس��ات 
خ��ود ب��راي درك اث��ر كمك بگي��رد و با 
ديدي عمي��ق به م��اوراي كار نظر افكند. 
ب��ا كناره گرفتن از س��ايه هن��ر خطاطي و 
رهايي كلمه ها از چارچوب اصول و قواعد،  
هنرمن��د دنيايي بي��رون از جهان مادي را 

به نمايش مي گذارد.
پس زمينه نقاشي اينك لايه هايي است از 
اشعار فلسفي كه معاني از آن چون دورنمايي 
به بازي گرفته شده است: »هر يك از كارهاي 
م��ن راز و رمز خود را دارند،  به همين دليل 
من با كلمه ها ب��ازي مي كنم و آرزو مي كنم 
ك��ه بيننده با فك��ر و روحش به كارهاي من 

نگاه كند.«
شهرزاد غفاري از آزادگي در اشعار مولوي 
الهام گرفته است و اين آزادگي در كارهاي او 

به شكل و فرم تبديل شده است.
در نگنجد عش��ق در گفت و شنيد/ عشق 

دريايي ست قعرش ناپديد
قطره هاي بحر را نتوان شمرد / هفت دريا 

پيش آن بحر است خرد 
*داراي دكترا در فرهن�گ و هن�ر از 
دانش�گاه  هاروارد
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كار كنم و از كارم لذت ببرم، حالا اگر كسي با من همفكر 
بود و از كارهاي من خوشش آمد، چه خوب، اما واقعيت 
اين است كه نمي خواهم خودم را درگير سليقه بازار كنم. 

- در كنار نقاشي به كار ديگري اشتغال داريد؟
فقط نقاشي.

- شما گفتيد براي دل تان نقاشي مي كنيد، اما يكي 
از گلايه هاي هميشگي نقاشان، بحث اقتصادي است 
و اينكه نمي توان تنها از راه نقاشي كشيدن ارتزاق 

كرد. مشكلي با اين قضيه  نداريد؟
شهرزاد غفاري: نقاشي تنها كار من است و وابستگي 
مالي به فروش نقاشي هايم ندارم. شايد به همين دليل است 
كه آزادانه تر مي توانم كار كنم. من كارم را با عشق شروع 
ك��ردم، زماني هم كه نقاش��ي نمي كردم هيچ چيزي در 
من نبود، اما اگر عشق و يك احساس قوي باشد و از دل 
بجوشد، مخاطب هم پيدا مي كند. شايد من خوش شانس 
بودم كه وابستگي مالي به نقاشي هايم ندارم، چون بارها 
از من خواسته شده در كلاسي آموزش بدهم يا سفارشي 
را قبول كنم، اما قبول نكردم چون فكر مي كنم بايد وقتم 

را جور ديگري به نقاشي اختصاص دهم.
س�يما بزرگمهر )مدير برنامه شهرزاد غفاري(: 
شهرزاد حتي نمي داند كارها چطور قيمت گذاري و فروخته 
مي شوند و از همان ابتدا هم گفت كه نمي خواهد درگير 

اين مسائل شود.
- پس من بايد از ش�ما درب�اره نحوه قيمت گذاري 

تابلوها بپرسم؟
بزرگمهر: با اينكه تقاضا براي نقاشي ها زياد است، اما 
ما قيمت ها را خيلي بالا نگذاش��تيم، چرا كه مي خواهيم 
اين تابلوها به خانه هاي مردم راه پيدا كند. بنابراين از دو 
ميليون و 600 هزار تومان تا س��قف سه ميليون و 400 
هزار تومان، تابلوها قيمت گذاري شده اند كه اين قيمت ها 

مورد تاييد خانم ليلي گلستان هم بود.  
غفاري: من دوست نداشتم وارد اين مسائل بشوم چون 
اگر بخواهيد بازار را در نظر بگيريد، اين مساله حتي در 
اندازه تابلوي ش��ما هم تاثير مي گذارد. معتقدم احساس 
خالص به دور از مس��ائل مادي اس��ت چون در غير اين 

صورت از خلوص آن كم مي شود. 
- معمولاً نقاشان از رنگ هاي خاصي در كارهايشان 
اس�تفاده مي كنند و اين رنگ ها در آثار بعدي آنها 
تكرار مي ش�ود. اما تابلوهاي ش�ما ب�ه رنگ هاي 
مختلفي و  بيشتر گرافيكي هستند. اين تنوع رنگ 

به چه دليل است؟
چون احساس من هميشه يك جور نيست. احساس 
من گاهي ناش��ي از عش��ق يا خشم من است در نتيجه 
رنگ هايي كه استفاده مي كنم تحت تاثير همين احساس 
است. من هيچ وقت خودم را محدود نمي كنم كه از رنگ 
خاصي استفاده كنم و اين شايد يكي از ايرادات كارم باشد. 
اما اين موضوع از پيش تعيين شده نيست. من روحيه آرامي 
دارم اما گاهي از رنگ هايي استفاده مي كنم كه خودم هم 
تعجب مي كنم. اما خب تحصيل در رشته گرافيك در اين 
ماجرا بي تاثير نبوده است، ضمن اينكه رنگ هاي ما بسيار 
قوي است، مثلًا رنگ هاي كاشيكاري ما كه در زمان هاي 
خيلي دور مورد استفاده قرار مي گرفته، بسيار مدرن بوده 
است و  چون من چنين تصاويري را زياد ديده ام، ممكن 
اس��ت از آنها تاثير گرفته باشم. در نتيجه رنگ هاي من 
احساسي و محيطي است به همين دليل شايد جذاب تر 

به نظر برسند. 
- برخي از كارهاي شما روي بوم هاي قطوري كشيده 

شده اند و حالت حجم پيدا كرده اند. چرا؟
من مي خواس��تم با بندي كه ب��ه دور يكي از تابلوها 
كش��يده ام، بازي كنم و احاطه ش��دنش را نش��ان دهم.

همچنين دريكي ديگر از نقاش��ي هايم به نام »از پا و سر 
بريدي« آن چيزي را كه موقع كشيدن حس كردم نشان 
دهم. به ويژه آنكه اين اثر، دو لته است و اين حالت حجمي 

هم در آن بيشتر نمود پيدا مي كند. 
- پس از اين نمايش�گاه برنامه ديگري در دس�ت 

داريد؟
بل��ه، 10 روز پس از نمايش��گاه، 16 ارديبهش��ت در 
موسسه خيريه و نيكوكاري ريحانه، تعدادي كار به نمايش 

و فروش مي گذارم.

سال  پنجم  شماره 1491   شنبه 3 ارديبهشت 1390

ليلي گلستان

 در نهايت من 
پس از رئال، به 

كارهاي ونگوگ 
علاقه پيدا كردم 
به ويژه رنگ ها 
و درخشش آنها 
و ضرب قلم هاي 
وحشي او برايم 

بسيار جذاب 
بود. من سال ها 
به همين روش 

كار كردم تا 
اينكه به دنبال 

راه ديگري 
رفتم و به اينجا 

رسيدم.

هليا  قاضي ميرسعيد

ضربههايپرشورقلممو

عكس:
رضا عزيزي


